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Апстракт: Тема рада је извештај који је Министарству народне
привреде, 1886. године, поднео Сретен Л. Поповић, председник Српског пољо 
привредног друштва. Он је приликом своје посете Краљеву, по налогу министра
финансија Чедомиља Мијатовића, који је вршио дужност министра народне
привреде, обишао Ратарску школу и присуствовао за ту прилику организованом
испиту ученика.
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народне привреде, пољопривреда, пољопривредне школе.

Одмах по стицању аутономије, у Кнежевини Србији се развија
неформални вид подучавања српских земљорадника у основама
пољопривредне производње и то путем текстова у новинама и стручној
штампи (Чича Срећков лист за српског земљоделца, Тежак, Сељак,
Домаћин, Земљорадничка задруга), да би формално образовање започело
оснивањем прве пољопривредне школе у Топчидеру. У питању је била
нижа пољопривредна школа која је радила у периоду од 1853. до 1859.
године. Тек након више од деценије од њеног затварања, отворена је
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Земљоделскошумарска школа у Пожаревцу, која је затворена по
завршетку школске 1880/81. године, док је њен инвентар пренет у
новоотворену Ратарску школу у Краљеву. Поред Ратарске школе, на
основу Закона о нижим школама за пољску привреду из 1882. године,
основане су и ниже пољопривредне школе у Букову (1891) и Шапцу
(1906). Доношење Закона о пољопривредним станицама 1898. године
омогућило је оснивање практичних пољопривредних школа у Ћуприји
(1899), Лесковцу (1904), Зајечару (1906), Крушевцу (1907), Крагујевцу
(1912) и Ваљеву (1912). 1

Ратарска школа у Краљеву основана је 13. октобра (1. октобра)
1882. године и то на основу Закона о нижим школама за пољску привреду.
Значајну улогу при њеном оснивању одиграло је Српско пољопривредно
друштво и бивши професори Земљоделске школе у Топчидеру и Земљоделско
шумарске школе у Пожаревцу. За њено оснивање и рад у првим деценијама
постојања је свакако био најзаслужнији Ђорђе Радић2, који се на челу школе
нашао у три наврата (1882–1889, 1892–1893, 1895–1897).3 

Поред Ђорђа Радића, управници школе су били и Павле Т.
Тодоровић, Лазар Р. Јовановић, Александар Мијоковић, Љубомир Новаковић,
Александар Мијоковић (други пут), Благоје Тодоровић, Радомир А. Пешић,
Благоје Д. Тодоровић (други пут), Павле Т. Тодоровић (други пут).4

Ратарска школа је променила свој назив 1908. године у Школа за
сточарство и планинско газдовање. Тада је као главни циљ наставе одређено
подучавање ученика у сточарству, нарочито говедарству са млекарством.5
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1 С. Петровић, Сто година пољопривредних школа у Србији 1853–1953, Београд
1956, 28–36, 130–136.
2 Ђорђе Радић (1839–1922) је први Србин који је постао доктор философије са
докторатом из области пољопривреде. Био је један од оснивача Српског
пољопривредног друштва и уредник листова Сељак, Тежак и Домаћин. Издао је
низ стручних књига из области пољопривреде. Пре него што је учествовао у
оснивању Ратарске школе, био је професор Земљоделскошумарске школе у
Пожаревцу. О раду и делима Ђорђа Радића видети: Ђ. Радић, Моја педесето 
годишњица књижевног и културног рада на унапређењу српске пољске привреде,
Београд 1911.
3 С. Петровић, Сто година пољопривредних школа, 47; Ђ. Радић, Моја
педесетогодишњица, 22–26; Извештаји поднесени Министру народне привреде
о досадашњем раду на унапређењу домаће привреде и мерама за даљи рад у томе
правцу за 1908. и 1909. годину, Београд 1911, 402.
4 Државни календар Краљевине Србије, 1883–1914.
5 М. Јовановић, Б. Михајловић, 100 година Пољопривредне школе у Краљеву,
Краљево 1983, 49.



Настава је трајала три године. Састојала се из практичног и теоријског
дела. Од општеобразовних предмета су се учили: српски језик, историја и
географија, рачун, геометрија са цртањем, природне науке (хемија и физика)
и јестаственица (ботаника и зоологија). Настава из стручних предмета
одржавана је у другом и трећем разреду, а чинили су је: ратарство, сточарство,
основи марвеног лекарства, воћарство, винодеље с подрумарством, основи
шумарства, градинарство, ливадарство, свиларство и живинарство, пчеларство
и пољопривредно рачуноводство. Током прве деценије 20. века уведени су и
нови предмети: анатомија и физиологија домаћих животиња, млекарство,
наука о здрављу, управа добара и задругарство.6

Школу су похађали државни питомци бирани на среским
скупштинама, као и ученици који су се у школи издржавали о свом
трошку. Временом, био је све већи број  ученика из богатијих
земљорадничких породица које су налазиле интерес да унапређују
производњу на својим имањима. За првих четврт века рада школу је
завршило 565 ученика, и то 352 државна питомца и 213 ученика који су
се школовали о свом трошку.7

Током првих година рада, ова образовна установа се нашла пред
великим искушењима. Неповерење према методама рада у самој школи, као
и према целокупној пољопривредној настави, било је дуго присутно у
јавности.8 Недоумице везане за циљеве ове врсте образовања за последицу су
имале различите јавне критике, али и гласине. Управо због учесталих гласина
о лошем стању школе и незнању ученика, министар финансија Чедомиљ
Мијатовић, који је вршио и дужност министра народне привреде, послао је
Сретена Л. Поповића9, председника Српског пољопривредног друштва, да
изврши обилазак школе и о томе поднесе извештај.
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6 Извештај о раду Министарства народне привреде, 40; Извештаји поднесени Министру
народне привреде о досадашњем раду на унапређењу домаће привреде, 505–507.
7 Извештај о раду Министарства народне привреде, 36; Извештаји поднесени Министру
народне привреде о досадашњем раду на унапређењу домаће привреде, 513.
8 В. Ђорђевић, Теорија и пракса у нашим пољопривредним школама, Тежак 26
(1895) 507–509.
9 Сретен Л. Поповић (1820–1890) рођен  је у Београду. Завршио је првоосновану
гимназију у Кнежевини Србији и био је члан трупе Јоакима Вујића. Касније
постаје лични секретар кнегиње Љубице и Томе Вучића Перишића. Дуго је био
члан Касационог суда. Познат је по свом делу Путовање по новој Србији. Низ
година је сарађивао са Српским пољопривредним друштвом чији је био секретар
и председник. Објавио велики број текстова из пољопривреде у листу Тежак. Ђ.
Гавела, Стретен Л. Поповић (1820–1890), у: С. Л. Поповић, Путовање по новој
Србији, Београд 1950,  8;  Гласник, Тежак 21 (1890) 410.



Одлазак Сретена Л. Поповића у Краљево лета 1886. године био је,
пре свега, везан за случај прве фабрике пољопривредних справа, коју су у
том граду отворили Аксентије Богдановић и Срећко Васић.10 Након
завршетка овог посла, Сретен Поповић је посетио и Ратарску школу. Првог
дана је обишао школске обрадиве површине и привредне зграде, док је
другог дана, заједно са управником Ђорђем Радићем, испитивао ученике. У
та два дана он је стекао увид у усвојено теоријско и практично знање
ученика из земљорадње и сточарства. Био је показаним толико задовољан,
да је министру препоручио организовање јавних испита, као једног вида
пољопривредних курсева. Основне замерке су биле недостатак земље за
опитна поља и испашу стоке, као и начин неге свилених буба.

Читајући препоруке које је у вези рада школе изнео Сретен Л.
Поповић, можемо закључити да је Министарство народне привреде значајан
део њих уважило, пре свега оне везане за проширивање земљишног поседа
школе и подизање винограда. У наредне две деценије, школа је доживела
велики напредак везан за повећање покретне и непокретне имовине, као и
увођење нових и модерних начина производње и прераде.

За школу је прво обезбеђена зграда у самом граду и једна башта.
Због великог броја ученика, школа је добила на коришћење и две зграде
у којима је до 1896. био смештен Духовни суд Жичке епархије и
Владичански конак. У оквиру школе налазио се интернат у коме је могло
да борави до 80 ученика. Настава је обављана у кабинетима (минералошки,
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10 Они су још током осме деценије 19. века производили пољопривредне справе
у Крупњу, да би 1881. радили на отварању фабрике у Крагујевцу. Пошто им је
карановачка општина уступила земљиште а држава одобрила позајмицу од 2.000
дуката, они су у Краљеву подигли радионицу. У њој су израђивани ливени и
ковани плугови, окопачи, браздачи, дрљаче, крупаче, ветрењаче (решета) за
вејање на гумну. Фабрика није редовно исплаћивала доспеле рате на позајмицу
а долази и до несугласица између ортака средином девете деценије. Због свега
тога, фабрику посећује Сретен Л. Поповић, као изасланик министра финансија.
Овај сукоб и спор са државом око дугова и заплене имовине трајао је низ година.
Ипак, Аксентије Богићевић наставља са производњом пољопривредних справа
и 1891. постаје члан Управног одбора новоосноване Пољопривредне подружине
среза Жичког. Б. Перуничић, Једно столеће Краљева (1815–1915), Краљево 1966,
350; Радња друштвена, Тежак 8 (1876) 123; Ж. Школрац, О увођењу
савременијих земљеделских справа, Тежак 12 (1881) 385; Пољопривредни гласник,
Тежак 13 (1882) 132; Пољопривредна радионица справа у Краљеву, Тежак 13
(1882) 314; Приватни огласи, Тежак 15 (1884) 127; Р. Бојић, Са врањске занатске
изложбе, Тежак 23 (1892) 459; В. Тоскић, Поводом педесетогодишњице
Пољопривредне подружине среза Жичког у Краљеву, 68 (1940) 127.



зоолошки и ботанички, мернички, ратарскоградинарски, шумарски,
воћарски и сточарскомлекарски) а школа је имала и библиотеку са
читаоницом, која је 1912. године имала фонд од 1.302 библиотечке једи нице.
У оквиру школе је 1890. године отпочела са радом и метеоролошка станица.11

Ратарска школа је, убрзо по оснивању, добила у наслеђе
пољопривредне машине некадашње Земљоделскошумарске школе из
Пожаревца. Школа је имала и богате збирке учила, које је видео и Сретен
Поповић. Збирку пољских производа чинило је: 67 сорти пшенице, 19 ражи,
27 јечма, 35 овса, 8 проса, 5 хељде, 87 грашка, 4 сочива, 89 пасуља, 29 боба,
35 кромпира, 48 кукуруза. Збирку за воћарство чинили су примерци: 43
сорте јабука, 13 бресака, 3 кајсија, 6 смокава, 22 шљива, 11 трешања и 27
јагода. До краја прве деценије 20. века, школа је набавила већи број
савремених пољопривредних машина. Министарство народне привреде је
набавило за школу нову парну вршалицу 1897. године. Од савремених
пољопривредних машина, школа је 1909. године имала 11 плугова, 4 дрљаче,
2 ваљка, екстирпатор, 4 сејалице, 2 комбинована прашача и огртача, 1 прашач,
жетелицу и косачицу, плуг за изоравање, коњске грабуље, ручну вршалицу,
парну вршалицу, 2 круњача, ветрењачу, 4 тријера и центрифугу.12

Временом, школско добро се увећавало, тако да се 1909. у
његовом саставу налазило 116,09 хектара земље, од чега је 58,96 хектара
било државно власништво, 51,20 хектара власништво општине Краљево
и 5,93 хектара црквено власништво. Ова земља се налазила у Равном гају,
у непосредној близини школе, у атару села Грдице. Чинили су је њиве
(51,15 хектара), шљивар (10,76 хектара), ливада (28,10 хектара), испусти
(3,69 хектара), башта (5,93 хектара), воћни и лозни расадник (5,20
хектара), виноград (3,54 хектара), шума (2,27 хектара), путеви (2,95
хектара), двориште (2,20 хектара), огледно поље (0,80 хектара) и шумски
расадник (0,50 хектара).13
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11 М. Јовановић, Б. Михајловић, 100 година Пољопривредне школе у Краљеву,
198, 203–204; Извештаји поднесени Министру народне привреде о досадашњем
раду на унапређењу домаће привреде, 401; С. Петровић, Сто година
пољопривредних школа, 47.
12 АС, МНП, З, 1886, ф. 3, 21/886; АС, МНП, З, 1897, нефасциклисано, 598, 1379,
2176, 2276, 2302, 2306, 2409, 2726, 3295, 3319; Друго годишње извешће и програм
„Ратарске школе“ у Краљеву, Београд 1884, 49; Извештај о раду Министарства
народне привреде, 42; Извештаји поднесени Министру народне привреде о
досадашњем раду на унапређењу домаће привреде, 517–518.
13 Извештај о раду Министарства народне привреде по струци пољопривредној
у 1898. години, Београд 1899, 41; Извештаји поднесени Министру народне привреде
о досадашњем раду на унапређењу домаће привреде, 516.



На имању у непосредној близини школе налазили су се стакленик,
пчеларник, воћна комора са казаницом за печење ракије, просторија за
свилену бубу и бунар. У Равном гају су се налазиле стаја, млекар,
живинарник, магацин, коларска и ковачка радионица и зграда за
управника економије. Током школске 1907/08. године изграђена је
модерна млекара, која се састојала из одељења за подсиривање, одељења
за сепарацију млека и бућкање масла и подрума за чување и зрење сирева.
Она је била опремљена сепаратором, апаратом за хлађење млека, три
стране и једном домаћом бућкалицом, гњетачем за масло и пресом за сир.
Млекара је почела са радом и обуком ученика током школске 1910/11.
године. Тада је у школи ангажован и стручан сирар. Школа је започела
производњу више врста сирева – империјал, пивски, липтовски, ројал,
дезертни и бри, трапист и ромадур.14

У школи су се гајила говеда, коњи, овце и свиње. Са узгојем
страних сојева, школа започиње одмах по оснивању и то захваљујући
труду првог њеног управника Ђорђа Радића. Он је увезао бика и две краве
бернског соја и мерино овце, које је укрштао са домаћом кривовирском
овцом. Овим укрштањем добијени су мелези са изузетно квалитетном
вуном, која је награђена златном медаљом на Светској изложби у
Антверпену 1885. године.15

Број грла домаћих животиња на школском добру се из године у
годину увећавао, да би крајем прве деценије 20. века, од говеда школа
имала 13 грла колубарског соја, 8 маријаховског и 8 мешанаца домаћих
и страних говеда. Маријаховска говеда школа је добила 1909. године
захваљујући набавци коју је обавила државна комисија у Штајерској.
Тада се у школи налазило и 9 грла коња енглескоарапске крви, 39 оваца
(28 цигаја, 7 ашанскихцрновунских и 4 сјеничкестаровлашке) и 45
свиња шумадијског соја. Од живине су биле заступљене кокошке
(минорке и плимутрок), ембденске гуске, пекиншке патке и домаће ћурке.
У школском пчеларнику налазиле су се 23 кошнице са покретним саћем,
тзв. ђерзонке и 4 вршкаре.16
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Школа је учествовала на више пољопривредних изложби у земљи,
као и на Светским изложбама у Антверпену (1885) и Паризу (1889) и
Изложби балканских земаља у Лондону (1907). На Светској изложби у
Антверпену школа је постигла највећи успех од свих наших излагача
пољопривредних производа. Награђена је златном медаљом за пшеницу и
стрмна жита, и са две сребрне медаље – за вуну и за пасуљ и варива. На
Светској изложби у Паризу школа је била награђена златним медаљама за
изложена жита и пољопривредне машине a сребрним медаљама за восак, мед,
вуну, лан, конопљу, пасуљ, грашак, сочиво и воће (суве шљиве и крушке).17

Документи који се овом приликом приређују чувају се у Архиву
Србије, у фонду Министарство народне привреде, под сигнатуром АС,
МНП, З, 1886, ф. 2, 89/886. У питању је предмет који се састоји из два
документа. Први је упутство које је 26. маја 1886. издао министар
финансија Чедомиљ Мијатовић, као заступник министра народне
привреде, Управи Ратарске школе и Сретену Л. Петровићу. Оно је
написано на три стране и заведено је у протокол под бројем З No 705.
Најобимнији део предмета је извештај који је Сретен Л. Поповић поднео
Министарству народне привреде. Овај извештај је написан на 22 листа,
накнадно повезана. Састављач је на почетку и крају сваке странице
исписивао знак ∙/∙, који смо изоставили приликом приређивања, као и
редни број табака у горњем десном углу. У приређеном тексту нису
вршене правописне и интерпункцијске интервенције. У предмету се не
налазе планови и спискови, који се у тексту извештаја помињу.
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Министар Народне Привреде
З No 705
26 Маја 1886 у Београду

1.
Управи ратарске школе

у Краљеву

Г. Срета Л. Поповић члан Касационог суда у пензији, председник
Српског пољопривредног друштва, коме сам извршење извесног посла у
Краљеву поверио, овлашћен је са моје стране, да том приликом увери се
о стању тамошње ратарске школе, да се увери о томе како се у школи
поједини предмети предају, како се обрађује школско поље, како се негује
стока и како се у опште рукује сʼ државним стварима.

Достављајући ово Управи тој препоручујем јој да она именованом
Г. Поповићу изволи у свему приступ и разгледање и да му при наведеном
послу буде у свему на услузи. 

Заступник 
М. Нар Привреде
М. Фин.

2.
Г. Срети Л. Поповићу члану Касационог суда у пензији, 

председнику Српског пољопривредног друштва 
у Месту

Господине
Поред посла, који сам вам у Краљеву нарочитим актом поверио

част ми је поверити вам следујући који ћете у исто време имати доброту
да извршите и то:

1. Да се уверите, како се на ратарској школи, која је у Краљеву
предају поједини предмети а поглавито стручни. О овоме се можете
уверити ако изненада отидете на предавање и шта чујете и видите.

2. Како се обрађује школско поље и негује стока; да ли ђаци раде
све послове и како их раде.
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3. Како се рукује сʼ државним стварима да ли има ствари
сувишних, излишних и луксузних, или само онолико, колико је за
школску наставу неопходно потребно, па ви то ми о свему томе што
приметили будете или шта имате доброту поднесете извештај.

Примите и т.д.

Заступник Мин Нар Привреде
Мин. Финансија

З Nо 705
Примио сам акт за се и за управу ратарске школе.
28 – V – 86
у Београду Сретен Л. Поповић

Господине Министре

Поред главне задаће којом сте ме г. Министре одредили за вашег
комесара да отидем у Краљево и свестрано прегледам радионицу
пољопривредних справа – ви сте ми поверили, писмом вашим од 26. маја тек
год. ЗNo 705 да прегледам и ратарску школу у Краљеву и да се уверим:

1. Предају ли се поједини предмети а поглавито стручни и како се предају.
2. Како се обрађује школско опитно поље, негује стока, да ли ђаци

раде све послове и како их раде и
3. Како се рукује са државним стварима, да ли има ствари сувишних

излишних и луксузних, или само онолико колико је за школску наставу
неопходно потребно, па да вас о свему томе што будем приметио известим.

И ако је ово упутство било врло кратко – ја сам опет појмио шта
се хоће ш њим, и зато сам одма, још док сам у Београду био, начинио
пространији план прегледа, по коме ћу чинити питања а и нашта ћу
нарочиту обратити пажњу и тд.

И ако ми је у упутству нарочито напоменуто да се ради тачнијег
сазнања послужим и изненадним доласком, те како би се боље уверио о
предаваним

Господину Министру Народне привреде
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предметима – ја нисам школу, одмах како сам дошао, могао прегледати
што сам сваки час очекивао на г Мишу Михаиловића да предузмемо
заједнички посао. Ја у школу нисам хтео отићи за дуго ма да сам скоро
сваки дан поред ње пролазио, која лежи преко пута среске куће, у коју сам,
као што реко долазио, када сам имао шта да пишем о пословима
радионице. Ја сам истина око школске баште и имања обилазио, да видим
што но реч, кроз плот: да ли се што ради и чиме се ђаци занимају изван
часова предавања, о којима сам се напред известио кад су часови; али као
што реко у школу и школску зграду нисам улазио; јер сам хтео, као што
сам и распитивао да се изокола и од мештана уверим, обавестим и чујем
њихов суд и мишљење о овој школи. Јер, и иначе по гласовима и разговору
које сам још у Београду о овој школи чуо, јер сам створио био себи
уверење да од ове школе никад ништа бити бити не може и да она не
одговара цељи којој је намењена, а да је свему томе узрок управник школе
г. Радић. И благодарећи овоме моме скањивању – кунктаторству – ја сам,
сигурно што се држало да не ћу школу ни прегледати, и ако а оно површно
– почео добијати, писмене и усмене како да назовем, тужбе, позивања, и
денунцијације. И кад би се, са којим од тамошњих грађана о овој школи
разговарао и распитивао, само би вртели главом, ништа не би казали сем
што би рекли: „кад тамо отидете – видеће те“. Све ово још већма ме је
према тој школи хрђаво расположило особито кад сам чуо и слушао да се
ђаци не баве никаквим практичним радом; да не раде и незнају за плуг ни
за друге пољопривредне ствари са којима нити раде нити су кад год
радили; него да знају и раде само са ашовом те њиме прекопавају башту
која служи више за управника као и да мотиком само чисте стазе по башти
да лепше изгледа и да заливају поврће; и да се у томе састоји сав њихов
практичан рад! О свему томе ја сам и у Београду слушао и шта више да је
начињена огромна стаклена башта у којој се цвеће и многе луксузне ствари
производе о чему се говори и у моме упутству имено онде где се вели; да
видим: „да ли нема сувишних, излишних и луксузних ствари“.

Још у Београду, како сам прочитао упутство увидио сам нашта
имам да обратим пажњу, то ме је, тако да се изразим, тако револтирало,
зашто да ја сада те ствари прегледам и извештај о њима подносим, кад се
је о томе сто пута до сада могло знати, ако се само хтело, нарочито према
толиким о тој школи проношеним гласовима, ма да од времена од како је
ова школа установљена нико није слат на испите сем једанпут г. Милутин
Савић, који шта је радио и какав је извештај поднео, мени је непознато.

Да ли је било коректно да се један и то нов завод, који још није
имао ни времена да добије своје реноме, да се остави тако самом себи, без
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икаквог надзора, и још у првом почетку да се остави управнику на вољу,
да ради по својој увиђавности како хоће – моје није да сада критикујем и
исправљам. То је требало чинити одма у почетку или како су се о школи
почели проносити разни гласови. Мене је Господине Министре на ово
расуђивање довело то што сам још у Београду чуо да су, ако се добро
опомињем, 14. ђака свршив курс обратили се молбом за државну службу.
И ви сте ми Г. Министре при поласку нарочито рекли: да се известим који
је узрок да ђаци траже службу, кад је управ цељ установе ове школе та,
да ђаци, који се из имућних кућа у ову школу шаљу, кад сврше и изађу из
ње да на имању својих родитеља раде на бољи и рационалнији начин.

Извештавајући се о овој ствари, о тражењу службе нашао сам да
се при избору ђака за ову школу није вршио закон и да су ови узимати да
се попуни број. Ја сам видео једнога ђака који је из Совљака код Уба чији
отац нема земље о којој се он бави, а још мање на којој би овај и још му
брат радити могли. Па зато овај и њему подобни по оваквом избору
дошавши у школу морају тражити да буду практиканти и чиновници. О
овим и оваквим изборима ђака требало би тражити од управника ове
школе изјасњења и обавештења.

Без овога увода нисам могао бити Господине Министре а сад ћу
прећи шта сам радио даље. Као што напред рекох ја сам више дана
пролазио поред школе, без да сам у њу улазио и једног дана кад сам из
среске куће излазио приступи к мени г. Радић и рече ми: „били хтели
свратити да видите како се завијају свилене бубе“. Ја сам мислио да је
произведено мало колико само ради пробе а и да ђаци вежбају, зато одма
пођем с њим и уђемо у једну школску собу на доњем боју да видимо ту
радњу, кад тамо али имам шта видети! Соба велика, дугачка и висока а
штелажи са неколико катова од земље до тавана пуни са растовим гранама,
које су ту намештене да се за њих бубе ватају и завијају. Неке се беху већ
завиле, неке тек почеле завијати а неке леже у мртвилу дакле у пред
последњем спавању и ових је било млого више него оних што се завијају.
Међу тим под овима што су у мртвилу, највећа је нечистоћа и смрад јер
штелажи не могу да се очисте а да се друге не пробуде из сна, и не могу
гране да се подижу а да се не узнемирују оне, које се почињу завијати.

Кад сам све то у тој соби видео упитам г. Радића како је могао
узети одвише семена да производи толике бубе на тако малом простору,
кад нема, у колико сам ја обилазећи око баште видио, ни једног засађеног
дуда, нашта ми он одговори да није то само једна соба у којој су
произведене бубе него да има више, и онда ме поче водити у другу трећу
и четврту собу. Све собе, као и прва беху препуне креветима и штелажима
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од пода до таваница. И свуда сам видео нагомилано и утрпано са
избацинама и нечистоћом буба, као и неуредно завијање. Зато опет
запитам Г. Радића: како је могао толико семена извести и зашто је овако
неуредно завијање; на шта ми он рече: „Да неуредно и задоцнело
завијање, на сву прилику због тога што су неуредно рањене. Јер неке су
морале и гладовати, па због тога су се спорије развијале и једну периоду
више продужиле па бог зна хоће ли се све завити“, додајући уз то да је он
захтевао отприлике 30 грама семена колико би доста било да се изведе у
једној соби те да покаже ђацима неговање свилених буба, а Министарство
послало му је 130 грама и то с молбом: да се све мора извести под строгом
одговорношћу.

Кад запитах даље, г. Радића одкуд је набавио толико дудово
лишће, кад сам и по вароши видео врло мало дудова он ми одговори: „Да
би само – вели – испунио налог г. Министров и извео бубе, ђаци су ми за
осам недеља слабо што друго радили и учили, него су на све стране
морали трчати да траже и беру дудово лишће па су скоро са свије дудова
у околини и последњи лист обрали! И ишли чак у Сирчу у Руднички
округ и тамо брали. И заиста ја сам у више сокака видио да су дудови
тако изломљени и обрани, као да су на њима биле гусенице.

И последњег дана, када сам већ из Краљева требао поћи, загледао
сам по собама и уверио се да се млоге гусенице не завијају, а дали ће се
све завити – незнам. Том приликом замолио сам г. Радића да ми од
завијених и умртвљених гусеница да од сваке сорте по неколико чаурица
те да их понесем собом у Београд, измерим и сравним са другима које
сам у ту цељ добио. Неке чаурице које сам пре поласка добио измерио сам
10. чаурица и оне су тежиле 15 грама. Ове Краљевачке, опет по 10 чаура,
тежиле су овако:

а) Од француског семена 10 чаура тежиле су 7 грама
б)   " солунског      " " "         "             6 ½  "
в)   " јапанског       " " "         "             5 ½  "

Дакле после француских, солунске су најбоље и ако изгледају да су много
мање него француске. Биће на сву прилику да су и константније и да ће
се из њих више свиле испрести, само не можемо унапред знати које ће
дати бољи квалитет свиле и које ће се боље испредати.

Кад сам свршио сав посао, што сам имао да извршим око
радионице пољопривредних справа, ја сам прошо кроз школско здање да
ме није нико видио, па ушао у авлију свуда сам по њој завиривао и нашао
сам да је свуда чистоћа и да је све у своме реду. Ова авлијица, као што
овде под ∙/∙ приложени план гласи (који сам после нашао у Архиви) има
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од стране црквене ограде подигнутих неколико високих дрвета и
жбунића, да има више зеленила, а нарочито је нужник поред обложен
зеленилом маскират, и као што се из плана види баштица је авлијска на
малим лејама са обичним цвећем засађена. Затим сам прешао у одељење,
у плану под 13, где су топле леје за расаднице (Müstbet) у којима не беше
скоро ништа; јер што је било произведено, то је већ расађено у велику
башту. Само беше једна леја у којој се виђаше нека особита врста диња
где их имаше неколико већ скоро и зрелих. Иначе од луксуза нема ништа.
Одавде пређем у сокачић и одем на ону страну, где су штале и друге
зграде, завирим у сваку, и свуда нађем све у своме реду: плугови
поређани један до другог и очишћени алати, као солдатске пушке
поређани такође све једно до другог.

Како су ме ђаци, који су по башти радили смотрели и сигурно
професорима јавили, дођоше и ови. Међутим смотрим где један ђак са
стаза окресаних у великој башти тера на колицима окресану траву
измешану са земљом и ја га запитам где ће ту траву? Он ми на то
одговори: „Да тера на ђубриште“. Ја му приметих: Па зар и то бацате на
ђубре? „Не, одговори он, него остављамо обашка да сатруне“. И кад га
запита и даље: а чему служи тај трулеж – он одговори: „да се употреби за
финије ствари а највише за леје од коњског ђубрета, за произвођење
расадница“ – као што сам већ код тих у оквирима леја „видио на гомили
одсејане такве земље“.

Овај мали и случајни разговор са овим ђаком уверио ме је: да ђаци
знају правити компост од лишћа покресаних трава као и то: нашта се овај
употребљава. Јер ја сам видио то ђубриште, па и ђубре што се износи из
штала, које је лепо наслагано на камаре па се полива и водом одозго из
једног басена или чатрље која је ту подигнута. Како су гг. наставници већ
дошли, то их пред ђацима, који се ту десише, запитах: а зар немате код
штале затворених и озиданих ђубришта, где би се сва прљавштина –
мокраћа – сливала и са ђубретом мешала. Одговорише ми: (отварајући
капке од шталских рупа) да их имају али да су хрђаво начињене и ништа
у њих не пролази. Затим ме одведоше у штале ходајући по патосу спазих
да се све даске гипкају и да из ових пукотина избија прљавштина, што је
знак да патос није добро начињен, а видех и то да од јасала нема никаквог
нагиба или пада ка каналу.

О хрђавој направи штала имаћу прилику и коју више рећи. У
шталама виђех овце свилоруне, за које сам у Београду чуо да су све
поцркале. У другој штали видо краве, бикове, и телад, све лепо очишћену
– мирну марву (јер сам сваком прилазио и миловао) добро урањену и
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угледну. Затим сам прешао у одељење где су волови и коњи. И овде сам
се уверио да се стока сва добро одржава и негује и то све у штали, јер
немају где да се истерају на пашу. Тај је исти случај и код оваца и о свима
овим поднећу ниже списак, који сам заказао да ми се напише и преда.
Видио сам да има доста начињених свињаца, али не видех ни једне свиње.
Зашто су толики свињци, а без свиња – ја не знам. Затим одведоше ме у
једну собу где је читава збирка од производа семена; где ми показаше и
вуну од острижених оваца. А још у оној штали где су биле две преграде,
у једној су обашка овце а у другој овнови – млади – обашка, стајали су и
сви плугови и друге пољопривредне справе питао сам ђаке, који су свуда
за мном ишли да чују сав мој разговор и распитивања о свима ту
находећим се справама. То су били ђаци из III разреда који се, по
казивању г. Радићевом, баве и бавили су се са орањем. Ја почнем питати
о свима плуговима и чему који служи (а којих је било од разних система
као што гласи приложени списак под ∙/∙). Питао сам их за огртаче,
прашаче и дрљаче (од којих биле су две, једна ховерова (гвоздена) и
брабантска (дрвена)) чему што служи и како се употребљава и дотерује
и на свако сам питање добио задовољавајуће одговоре. Како ту беше и
једна вршилица геплом, то сам их питао: чему ово, а чему оно служи на
вршилици или геплу, како се ради, па чак и то, ако би се што сломило, где
би се и како могло оправити, те да видим знајули да такове ствари не
може сваки ковач начинити. И они ђаци, за које рекоше да су са
вршилицом радили прошле вршидбе (а ове године радиће опет други) на
свако моје питање давали су задовољавајући одговор, из чега сам се
уверио да су зацело и радили и да тај рад потпуно разумеду а имено ево
у чему. Кад сам их питао код дрљача како се на коју страну преже, према
потреби разних послова, као нпр. за разбијање грудава, за претрпавање
семена, за скидање маховине, за поравњавање и т. д. Ту је била и једна
ветрењача и за њу сам питао: чему служи и како се шњоме ради. Код
вршеће машине нарочито сам питао знајули поставити машину да ради.
На то ми одговорише неки, да још кад су били у I.вој години, машина је
била постављена да ради на имању г. Јове Новаковића и кад су они
дошли, машина је била постављена и да је тако сигурно не би могли
поставити. И ово ми даде повода, да их запитам онде, на патосима
шталским, показавши руком, када би на прилику земљиште овако нагнуто
било, да ли би вршећу машину а нарочито гепел тако стрмено сместили.
Не,  одговоре неки. Морала би се земља уравњати и водоравно машина
поставити па онда утврдити. На питање, па били тако водоравно могли
оком оправити је – онда узе један у руку либелу и рече: да се са овом
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справом удешава да буде водоравно постављена. После овога пређем на
питање о појединим деловима, нашта који служи и како се удешава за
ситнија и крупнија зрна појединих стрмнина а да се не ломи. На то ми
показаше одмицање и примицање зубаца. Око Саковог плуга (са
предплугом) такође сам се више забавио и распитивао, као и око машине
за сејање кукуруза, и на свако сам питање добио задовољавајући одговор.
Почем сам случајно почео са практичним испитивањем то наредим да се
сутра почне са пробањем орања.

12. Јуна пре подне у 6 ½ сахати отпочео сам практични испит са
орањем а за то је био изабран бургов плуг. Да би се уверио колико ђаци
у овоме раду владају теоријом и практиком поставио сам им и ова питања.
Како се зове овај плуг? Како се зове по именце сваки део на њему? Којим
се делом упливаше на већу или мању дубину орања, као и на већу или
мању ширину бразда? На свако ово питање оставио сам их да ми најпре
одговоре и у исто време то и делом покажу и нисам дозволио да се
наставници и најмање у то мешају, него сам шта више поставио за
контролора кочијаша из преко, као практичног у овоме раду; и резултат
овог испитивања био је потпуно задовољавајући.

Земља на којој се орало спада у песковите иловаче, која мора да
је дуго у мочари лежала, јер је начињен и један шанац за сливање воде
која се на дну баште прикупља и мало језерце прави као што је у плану
означено „Бара“. Од ове земље да сам почети са 5 – 6 цоли дубине једну
повећу грудву од исте земље те да видим у школи, да ли знају, и како и
на који начин може се анализовати земља; из којих се части она састоји,
али ово као да нису знали. То само велим, јер је грудва, кад је испитивање
било у школи стајала на асталу и ја сам смео с ума питати, а наставници,
кад је било преслишавање нису се никако дотицали тог питања, којих је
и иначе доста било; јер ниједан ђак није остао а да није био питан о чему,
као што ћу то ниже показати. Међутим кад је поведена реч о земљи, на
којој је орано, и показано каквог је састава, рећи ћу коју и о земљи
баштенској, и то једино коју ова школа има, а то је да је и она, и ако је
мало заталасасто узвишенија, истога својства само се незна из ког је
узрока пуна мравињака и кртичњака да не могу ни да се истребе, те свака
је скоро воћка пуна мрави, који младе воћкице кваре.

Пробање са орањем извршено је на оној земљи коју сам ја
назначио на плану. Ово је само остало за школу, као пашњак од целе
капелске ливаде, која је била дата школи на употребу а после од школе
одузето и преграђено. И ово парче оставше земље и није никакав пашњак,
но више служи да се пушта марва да се мало истрчи и прошета. Зашто је
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то учињено моје није било истраживати и ја само Г. Министру
констатујем стање ствари.

После пробе са орањем ред је био да пређем и прегледам опитно
поље, за које сам мислио и држао да је негде даље, кад али на жалос би
одведен у башту, где беше малено опитно поље. Оно се састоји из повише
лејица на којима при првом погледу видо, да је много жито, тек што је
процветало од врабаца покварено. Ко ће сачувати жито од хиљаде
врабаца, где нигде у наоколо нема ни једне њиве посејане стрмнином па
да се по њима расподеле и своју грабљивост изврше него падају на ово
неколико леја житом засејаних. Према томе, неће се моћи ни семе уватити
а много мање сазнати право време за које ће усев сазрети; какав ће плод
дати, по тежини зрна и иначе по квалитету и квантитету, жита се пак
може дознати, какав би квалитет био, кад би се на већим просторијама
садила та жита.

Како је тако, ја почнем испитивати и питати о опитном пољу.
Зауставим се прво код Граорице, на којој стоји табла vicia narbonensis.
Питао сам сада, повише одабранијих ђака из III разреда: шта је ово, како
и рад чега се сеје? Они јој казаше име и напоменуше даље да је добра за
сточну пићу. На моје питање е да ли се даје у зелено покошена или кад је
сува,  одговорише, да се са још недозрелим махунама даје нарочито
кравама музарама, а као – сува – само теглећој марви, а њена зрна, као
прекрупа може се давати стоци а укишељена свињама. При говору
нарочито о музарама кравама, приметих ја да многи избегавају давати је
у јарми, што се држи да тада краве дају мање млека, што важи и за овце
доиље. Овим испитима присуствовали су оба предавача гг.

2. беше леја и на њој Вучац (Lupinus luteus) На питање
одговорише ђаци, да се он даје овцама у виду прекрупе, а и у зеленом
стању, при чему се поведе и тај разговор, да га сва марва у опште нерадо
једе и с тога се често мора мешати с другим зрневљем, а да је у последње
време одбачен због болести код оваца назване „болест од лупине“

3. Долази, такође Граорица (Vicia stativa) која се употребљује, као
и прва, и кад се сеје у смеси ш њом тада је изредна зелена пића за стоку.
Граорица може по нужди, смешана са ражи да послужи и као лебац за
људску храну.

4. До ове беше такође Вучац (Lupinus angustifolius). И на моје
питање у чему се разликује ова лупина од оне прве, рекоше у томе: што
је код прве цвет жут, а код ове плав, и да је ова по порасту и семену
крупнија али лист је ситнији, а употреба она иста, само што плаву стока
не једе тако радо као жуту.
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5. Беше леја Граорице (Vicia Vilosa) и на питање чему она служи
одговорише: да је иста употреба као и горње поменуте вике. А на питање
да ли је има и не сејане по нашим ливадама рекоше: да је има по нашим
питомим ливадама.
____________________

Примедба. Код српских наименовања ја сам свагда примећивао
наставницима да не треба изостављати Латинско ботанично име, које је
код свију народа усвојено. Јер онда се, наши пољопривредници, са свима
народима могу разумети, о којим се травама и биљкама води говор и тд.
_____________________  

6. У овој леји беше шведска бела детелина. На питање моје,
одговорише ђаци да се она од других пићних рана разликује у томе, што
се прве морају сваке године сејати, а она, једном посејана, може више
година остати и да је дуготрајнија од црвене детелине, и може се косити
преко године 2 – 3 пута. Питао сам их имали у нашим ливадама белих
детелина и рекоше да има, али, веле, нису тако издашне као луцерка и
мање се пута могу косити. Питах их уопште за све детелине: да ли је боље
давати је стоци, зелену провенуту или суву и били се могла марва пустити
да пасе по њој по вољи. То сам казао у таквом смислу и облику, да сам као
бајаги претпоставио зелену рану сувој и провенулој, но увидих да су
поучени о злим посљедицама такове сампаше, јер као зле последице
наведоше ми болести: надут, колику и слабљење варећих органа.

7. Иза ове детелине беше засејан спанаћ преко ког је опет била
засејана једна трава која није изникла, а рекоше да је била Thalaris, а
за овим: 

8. Инкарнатска детелина, за коју рекоше да најбоље успева у
топлијим крајевима, на трошним, смоничавим земљама а на влажним не
успева добро. Да се она сеје после стрмнина, да брзо расте, али није
најиздашнија, и да је бела детелина, по каквоћи много боља од ње. Најзад
и семе јој се тешко одваја од плеве те је најбоље сејати је у смеши са
белом детелином.

9. За леју у којој беше Серадела, на питање: каква је то биљка, и
чему служи, казаше ми да је то једногодишња биљка; да успева на
пескуши и да је, као сточну храну најбоље сејати са виком, ражи или
лупином, а сејана сама за себе добра је рана за овце.

10. За Експарзету рекоше: да може више година остати на једној
земљи, јер дубље пушта свој корен у земљу него луцерка, али није тако
издашна као луцерка; јер само се преко лета може једанпут косити и
подотавити. Као зелену пићу најбоље давати је, пошто у сувом стању,
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због дебелих патрљака није тако добра. У зелено свака је стока радо једе
а нарочито овце.

11. У леји у којој беше штајерска детелина казаше: да се двапут
преко лета може косити и да се као и црвена детелина ставља у плодоред,
у коме долази, после угара и то у смеси са стрмнинама, а највише са јечмом.

Овде их пита: да ли детелине имају каквог непријатеља, нашта
одговорише, да имају и то је: један биљни паразит који се зове: „вилина
косица“. Пита их како се тамани „вилина косица“ и показаше ми
неколико начина.

12. За шећерну трску, која такође у једној леји беше, питао сам
их чему служи и дадоше они одговор, да се може давати као и кукуруз кад
се сеје за зелену и суву рану. У сувом стању најбоља кад се исецка. А кад
даље запита: нашта се још употребљава казаше: на цеђење сока за
прављење шећера.

После ових леја беху више њих леја са разним стрмнинама, које
су као што напред рекох врапци испипали. Овде сам их питао: каквих
имамо у опште стрмнина и нашто служе и кад ми рекоше за јечам да га
има четворедног и дворедног, пита их који се од ових употребљава за
пиварство више, да ли озими или јарик. На то ми одговорише: двореди и
то јарик. А да ли се одпадци од пиварства нашта употребљују, рекоше: да
се употребљују за храну стоке. Даље их пита: која је рана боља за стоку;
да ли овас или јечам – одговорише: да је овас питевији, да има више соли,
која служи за образовање костију, нарочито код младе стоке, а јечам је
више за маторију стоку. Но најбоље је да се и једно и друго даје у јарми
а јечам може још и да се кисели, и у томе стању баш се употреби нарочито
кад се свињама даје.

Ким и онајз, који налажаху у другом реду опитних леја, казаше ми
да су кухињски зачини и да се сем тога мећу у ракију и леб а да се
употребљују и у млекарству.

За кудељу, кад их пита, како треба да се гаји за производњу
влакана, а како опет за семе – одговорише да за прво треба сејати гушће,
а за друго ређе, и у кратко казаше цело гајење кудеље и како се трси (чука).

О репици, које такође беше, казаше: да се гаји рад уља, које се
употребљава, за подмазивање машина, да се придаје бојама код
сликарства и других заната, а одпадци да служе за рану марве, тако звани
уљани колачићи и да су ти колачићи нарочито добри за гојење стоке, због
своје садржине на азотној грани.

За мак (плави и бели) рекоше да се гаји рад производње опијума
и то из чаура, које се за ту цељ засецају. Иначе семе се придаје разном тесту.
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О сочиву, рекоше да је врло добра храна за људе, као и сва остала
варива, због биљне беланчевине сочиво је на првом месту. А слама да је
добра за исхрану стоке.

О репи, које беше у неколико табли доста насејано (поради ране
сточне) питах их од колико их руку има и нашта служе – одговорише: да их
има за сточну рану, за производњу шећера, а и за храну људску. И за све
укупно казаше, да се са свима тима фелама, може корисно стока да храни и
да школску стоку прирањују репом. А кад пита: да ли се и лишће од репе даје
стоци . рекоше, да не треба у једаред и много давти, а нарочито бређавој стоци
што се у стомаку развијају гасови, који притешњавају зачедак у утроби.

На питање: дали могу показати; колико процената шећерних
честица треба репа да има, па да се производња шећера може рентирати,
тј. рад платити и од чега зависи па да буде тај проценат, рекоше: да
проценат треба да је од 10 – 14 и да тај зависи од саме каквоће земље на
којој се гаји тј. на посној земљи биће мање репе по величини али ће бити
више шећера а мање водених делова. Напротив на ђубревитој и јакој
земљи, биће репе веће, али више воде а мање шећера.

Како је поред свију путова и стаза, било подигнуто доста разног
воћа, од ког је неко већ и рода понело; то сам их у присуству баштовановом
питао и о воћарству, на име: зашто су неке круне код воћака начињене у
виду чаше, лепезе, шпалира и т. д. и онда ми на сва ова питања одговорише:
да се тиме иде на то да се увећа површина воћкине круне, те да се тако
боље изложи светлости ради бржег сазревања плода. Питао сам их и о томе:
дали је боље подизати воће из изданака, дивљака из шуме и воћњака или
из семена и ту су ми на задовољство одговорили: о важности и користи
подизања воћа из коштица и зрна – семена – а некорисност помоћу садница
које су било у шумама или баштама из изданака израсле. Овоме ја
придодадо да су се нарочито наше шљиве изметнуле и изродиле што их
садимо само из изданака, већ од толико стотина година те зато нам и не
терају више тако дуго. Том приликом пита их: од којих коштица или од
ког семена, кад се ово посади, може задржати и донети онакав исти плод
без да се калеми. Ту почесмо узајамно ређати: ораје, лешњике, кестенове,
брескве, шљиве и бадеме, а све остало мора се калемити, иначе ће род бити
ситан и дивљачан, као што је то нарочито случај код кајсија, које се не
калеме, но из коштица производе.

Затим питао сам их, како треба нарочито коштице побадати тј.
садити у земљу. Да ли врх – тањи крај – окретати у земљу или дебљи –
управ онако како је плод на својој петељци на дрвету стајао. Неки
нагађаше и рекоше са доњим, а други са горњим тј. врхом и ту се дође до

Извештај Сретена Л. Поповића из 1886. године о Ратарској школи у Краљеву

103



даљег објашњења и питања. Тако их питах: па из којег ће краја ових
цепака најпрен изаћи жиле а из којег опет стабло и лист? И онда сви
признаше да ће са оштрије стране терати жиле а из затупасте стабло; и
тако дакле да треба оштру шиљасту страну побадати кад се хоће правилно
да сеје према клијању.

Како је поред све школске ограде од палисада подигнута жива
ограда од багрема и дудова, која је још мала, то је предмет разговора био
скренут на живу ограду. На име које је дрвеће шибље или џбуње најбоље
и најсигурније за живу ограду па да кроза њʼ не може продрети ни човек
ни стока па ни сама ситна живина. Према моме искуству ја реко да је
најбоља чалија (гди ова може да успева) затим трношљива и тек после
гледичија и багрем. За овим настависмо говор, како је боље расађивати,
па да нам буде што боља и гушћа жива ограда, препоручујући је при том,
да је треба подизати око својих имања, нарочито која су поред путова и
изгоњена потрицама тим пре, што се шуме све јаче сатиру и баштине се
не могу више огрђаивати врљикама и т. д.

Како је већ било у велико превалило поладана, док сам ја
прегледао и уверио се о накалемљеном разном воћу у расаднику, и како
је и дневна звезда јако припекла била, да смо се од врућине сви знојили
– то одпустим ђаке и закажем им да сваки донесе по коју гранчицу од
дивљака, па ма и од врбе те да ми у трапезарији у ладовини и на тенани
покажу још и разне начине калемљења. 

Док су они отишли да секу и приправљају гранчице за разно
калемљење,   ја видев да су ашчије и кувари, већ поставили сто, окушам
јело и одем у кујну да видим како се јело готови и какав ред и чистоћа у
кујни влада. О овоме увидио сам да је све у своме реду и најбољем
поредку; да су јела проста али укусно зготовљена.

И проба са калемљењем у процеп, на лис и спајањем гранчица
једне дебљине испало је на моје подпуно задовољство, чему су у осталом
сведоци и толика количина накалемљених дивљака.

Почем ми је, на мој захтев баштован поднео списак свију
благородних воћака којих у овој башти има од млогих сората – то је
надати се да ћемо из расаднице ове школе добијати временом најбољих
воћака, само кад би та башта срећом била још повећа. А овако, колика је
сада није довољно велика ни да се у њој производе сва потребна количина
хране коју ова школа потребује за годину дана. Јер све што ова школа
потребује као: кромпира, пасуља, граха, купуса, и уопште сваке друге
зелени то се овде сеје и производи, а да не узмемо у рачун колико се и за
марву потребује пиће, која би требало да се овде производи а нема се где.
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Па онда, да је већа у њој би могли да се чине разни опити у већим
размерама, те да се од тога види хасне а не као сада да се производи само
на лејама па да и то врапци поједу.

Од културних трава као: бромуса, дахтилне гломерате, рајграза, и.
т. д. Нисам нашао сигурно што нема довољно земље и простора где би се
могле посејати.

И тако овде опет велим и тврдим да нема ничега луксузнога, него
да нема још ни онога што би још требало и морало да буде, то да ова
школа у исто доба буде, за овај крај и угледно добро. А зашто тога свега
нема и не може да буде то није кривица до управе нити овој оскудева
воља и знање о томе шта би и како би још требало да буде; него је
кривица до неког другог. А до ког је кривица, не знам да ли је у моме
задатку и то да испитујем и истражујем; али на сваки начин ваља и то
пронаћи па узроке отклонити и поставити ову школу у таково стање и
положај да може одговарати оној цељи којој је и намењена. По моме
мишљењу њена је цељ да питомцима даде што више стварног практичног
знања, коме би ја много од теоретничног предавања жртвовао, јер бадава
је од теорије, кад се ова нема где у практици да покаже и опроба. Тако
наприлику узалуд ће се предавати и учити о винодељу, кад у школској
башти нема ни једне лозе нити има где да се засади. А и кад би се на овој
земљи и засадила лоза незнам како би успевала, а напротив ови крајеви,
којима је ова школа посвећена и којима има да служи за углед у млогом
које чему доста су са винодељем заступљени. У овој околини може имати
лепих винограда са добрим и на гласу винима као што су: на Јелици
јежевичка и паковраћска, у Рудничкој црнућска у Крушевачкој жупска, и
преко пута Трстенику а преко Мораве виногради манастира Љубостиња
и Богдањска такође су на гласу вина.

Осим тога како се у овим крајевима, Краљевачко  Чачанским,
врло мало сеју стрмна жита, него по већој части кукуруз, и то, као што
сам дошао због тоње, као што се овде каже, то би требало тражити узроке
тој појави и одвикавању сејања жита, са пробањем и сејањем жита
показати и доказати: или да су зебње од тоње неосноване, или ако то не,
а оно произвести варијетет такових жита, која би овој тоњи и маглуштини
могла стати на супрот као што је то у Енглеској учињено, где су магле
обична појава. И баш искусни и опробани људи ове школе позвани су на
прву месту да те и тим подобне недостатке штудирају и да пронађу утук
свима недостацима а можда и неоснованим предрасудама.

Почим су ђаци трећег разреда, као што сам напред казао, били на
практичном испиту у башти, то их нисам ни преслушавао у школи него
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сам за идући дан (13. Јула) заказао да буде испит II гог разреда у школи.
Кад сам дошао изјутра у 7 ½ сахати почео је ђаке испитивати управник г.
Радић и полагао им је ова питања:

1. Шта је то орница а шта здравица?
2. Колико врсти земаља имамо?
3. Која је земља пескуша и које су њене особине?
4. Која је земља глинуша, које су њене особине и како се поправља?

На сва питања ђаци су, и то не један, него редом одговарали. Како је који
по имену био прозван. И при питању о пескуши земљи, испитиво је даље
како се оне употребљавају и чиме мешају па да не буду суве и да опет не
задржавају у себи ни сувишну влагу и. т. д. Исто су тако одговарали и о
поправци глинастих земаља, да их као ладне и што тешко пропуштају
воду, него се често на површини налазе барице и мочари – треба
поправљати коњским ђубретом и сејањем онакових биљака, које се често
окопавају а и где је потребно са одводњавањем.

Кад је реч дошла на одводњавање стављено је питање: на колико
се начина могу правити одводњавања,  нашта је одговорено: „са
отвореним и затвореним ендецима.“ 

На питање шта треба пазити при копању ендека – одговорено је: да
на горњој  површини ендека буду ширији, а на доњој ужи – косији и то је
цртежима показивано на табли, што је знак да разумеју ово питање о коме је
говор. При питању да ли се тиме што од земље губи, кад су ендеци отворени
– одговор је гласио да се губи и зато измишљени затворени ендеци који се на
више начина праве. Сви су ти начини показани, као с камењем и то доле
крупнијим а горе ситнијим и шибљем у снопове повезаним и најзад како се
преко овога одозго покрије најпре сламом па онда земљом. Показане су даље
све мере предострожности како нивелисање у цељи да лакше вода отиче и т.
д. преко чега прелазим овде што сам се из одговора уверио да су ђаци и то
питање како што ваља разумели и схватили.

На питање зашто се земље уопште морају ђубрити – одговорено
је: да им се накнади она храна коју су биљке из њих извукле.

На питање: шта употребљујемо за ђубрење? – одговор је био да се
за ђубрење употребљава: биљно животињско и минерално ђубре. Све
животињске избацине служе за ђубрење а од минералних гипс, креч, чађ,
пепео и т. д. а од биљних све трулежине од трава, лишћа, муље и т. д.

После овога одговора и на питање: да ли сва ова ђубрета
подједнако дејствују на сваку земљу. Показао је дотични ђак како се
којим ђубретом поправљају разне земље, нпр. пескуше говеђим глинуше
коњским ђубретом и т. д.
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Стављено је питање: нашта треба пазити при одређивању места за
ђубриште и одговор је био у свему правилан, као и то да ђубриште треба
посипати водом но још је боље   вели – пиштевином.

На питање: нашта треба пазити при изношењу ђубрета на њиву –
био је одговор: да се подједнако на њиви разастре и одма заоре, а у
гомилама не треба нарочито свеже ђубре да стоји јер то би проузроковало
неједнак пораст биљке.

На питање где је минерално ђубре (пепео) најнужније
употребљавати одговор је био: на ливаде мочарне, јер пепео упије усе
влагу и онда уместо киселих трава, расту слатке.

После овога прешло се на справе. На питање чему служи
скарификатор – одговор је најпре да се он састоји из више цртала и служи
за парање ливада, кад хоћемо да их разоремо.

На питање, зашто се употребљава екстирпатор одговорено је за
дробљење земље, претрпавање ђубрета и т. д.

О плуговима учињено питање из којих се делова састоје и који
чему служе – одговорено је и показано је на донешеним разним моделима
на потпуно задовољство.

Питање је постављено и о дрљачи. Одговорено је да служи за
дробљење – трошење – грудава, претрпавање семена, вађење травуљака,
скидање лишајева, маховина, уравњавање кртичњака и мравињака по
ливадама а на њивама да се земља поравна и скорушена распара и ситни.
Каквих има дрљача које су боље? „Гвоздених и дрвених, за лаке земље
боље су дрвене.“   Која је ово дрљача (показивајући модел)? Брабантска.
Па може ли се ш њоме извршити све оно што је напред речено? „Може,
само кад се различно преже.“ Овај је показао како и с које стране треба
презати. Шта се захтева од једне добре дрљаче? „Да сваки зубац прави за
себе бразду“ и њом добар рад зависи од спреге, која треба да је дужа како
се не би подизала и само једним крајем – задњим – радила. Шта иде после
дрљаче? „Ваљак који служи да се разбију изситне груде, да се убије земља
и поравња њива те да се и семе подједнако распореди.“ Каквих има
ваљака? „Глатки и затупасти.“ Глатки су да притегну семе и земљу а
затупасти за трошење грудава.“

За овим се прешло на сејање: 
Када хоћемо да сејемо нашта треба пазити? „Да је семе добро и

земља добро урађена“. Како се семе приуготовљава да буде добро, ако
није кућевно него од другог купљено, па се сумња да није здраво. „Креч
у води растворен и то помешано с пепелом најбоље и најјефтиније
средство да се пониште болести у семену.“
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На колико се начина сеје? „На сачму на врсте и јамиће“ и даље је
казано које се врсте усева и поврћа и на који начин сеју.

Да ли се свако семе подједнако дубоко затрпава? или земљом
покрива? „Крупно дубље ситно плиће.“

Која оруђа и справе служе за жетву стрмнина? „Срп, коса, и
машине.“ На ово питање, питани је одговорио и показао разлику између
жетве са српом и косом и да један косач покоси за дан то колико три
жетеоца српом пожњу, додајући, да је са српом корисније раскрчити где
има доста по њиви корова. А за косачицу машину рече да није за наше
прилике. И на ово питање ја не хтер тражити објашњења зашто, кад
ништа не примети питач, који ми је тако предавао.

На шта треба пазити кад хоћемо да жњемо? „Кад хоћемо да
добијемо семе онда ће мо косити кад је жито добро зрело а за употребу
жњећемо или косити онда кад зрно још није сасвим очврсло, јер тада у
пшеничном зрну има више брашна а мање мекиња. Зрелије семе боље
ниче и није изложено болестима.“ А од чега болују иначе стрмнине? „Кад
се посеју и веома ђубревиту земљу.“

Колико врсти имамо обичних стрмнина? Одговор је био да имамо
пет и све је показао.

Каквих имамо стрмнина по добу сејања? Јарих и озимих, и онда
је питани показао кад се и која сеју.

Која се пшеница боље бокори, озима или јара? Озима, јер веле,
има више времена да расте и да се бокори.

Да ли је нужно да некада изменимо семе? „Када се наше старо
семе изметне, тј. кад не израђа више као што је рађало треба га променити.
При промени семена ваља га набављати по ладнијих предела и лошије
земље, али опет из предела и места који су на гласу са својих усева.“

На који се начин вршу стрмнине? Млатилама стоком (коњима и
воловима) и машином.“

Како се насађују снопови при вршају са марвом? „Са стожером и
без стожера, а кад се врше машином онда нема насађивања, него се
снопови убацују на машину и онда она врше!“ На питање моје да ли знају
како се врше с машином – рекоше да ће то видети ове жетве.

Како се дену снопови? На ово питање питани ђак одговорио је: у
крстине и купице“. Претурајући једну руку на другу, као слагајући
снопове показао је све те начине денења.

Колико врсти имамо јечмова? „По редовима зрна има дворедог,
четовороредог, по боји: белог и црног а по заодевању, голог и обученог
(с кошуљицом и без кошуљице). По времену сејања озимог и јарог.“
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Које културне биљке спадају у одељење окопавина? Кукуруз,
кромпир, дуван, пасуљ, репа.“

На који се начин кромпир размножава? „Читавим сеченим или са
повађеним окцем и са клицама.“ Донета је справица са којом се окца лепо
ваде и онда је ђак показао добре и хрђаве стране тих начина размножавања.

При сејању кукуруза, која зрна с клипа ваља узети? Она која су у
средини клипа, јер се снет највише јавља у ситним зрнима која су на врху.

Питано је како се праве расаднице за извођење разног расада
ранијег и познијег и онда је питани одговорио. Расаднице могу бити
двојаке: леје са ђубретом – (топле) и без ђубрета – (ладне).

Које врсте спадају у уљасте биљке? Репица, слачица, сунцокрет и
ђак је затим казао зашто се које уље употребљава, као и то да не би буач
напао репицу рекао је да ваља пре сејања претерати овце преко орања,
јер бухач бежи од смрада избацина овчијих.

А које биљке спадају у предивасте? „Лан конопља и коприва.“
Кад хоћемо да имамо добра влакна како ћемо сејати те биљке.

„По чешће а за семе по ређе.“ А кад треба чупати? За предиво пре цветања
а најбоље је за време цветања. Кад биљке нису добро сазреле, биће
тежина лоша, а још лошија кад је презрела.

Шта је црнојка, а шта бељојка? Бељојка је мушко а црнојка
(изборница) женско.

Како се лан потапа (мочи)? У води на пари и роси. „На пари се
влакно одваја понајпре (боље) пре у стајаћој води а позније у текућој, јер
је стојећа вода топлија.“

А зашто се топи? „Да се биљна смола одвоји од влакна.“
А како ће се влакно одвојити? „Пошто се из мочила извади и

исуши онда се трља (или чука) трлицом, или ножем обијачем.“
Шта се прави од копривиног влакна? Кабасте ствари, као: џакови,

завесе а семе се даје пернатој живини.“
Које културне биљке спадају у одељење бојаџијских? „Броћ, сач,

шафран шафраника – катанац.“
Рад чега се гаји броћ и како се гаји? „Рад корена који даје црвену

боју. При сејању треба да су редови на 30 см. А затим је потанко испричао
гајење броћа. 

Какву боју даје шафран и шафраника и сач? Прве две и катанац
жуту а сач модру.

Које биљке спадају у зачин? Ким омајз и коријандер. О семену
ових биљака дотични ђак на питање нашта се употребљава сем зачина,
одговорио је све потпуно.
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Напослетку редом је говорио све о нези дувана, други се о мељу
(кога у башти и нема). О овоме вођен је доста опширан говор а нарочито
о томе кад се дуван познаје да је зрео. Колико треба оставити листа на
једној стабљики; да треба заперке закидати а тако исто и цвет и какав је
који лист на стабљици у квалитету. Исто тако казато је и о брању меља и
његовом сушењу као и сушењу дувана и одговори су били такови да су
ме потпуно задовољили.

Као што напред реко ово је испитивање отпочето од 7 ½ а свршило
се у 12 ½ часова. Све је непрестано питао и г. Управник а друга два предавача
били су присутни. Питања управникова била су прецизна и кратка. И кад би
ја почешће рекао запитајте сад то, он би одговорио: доћи ће и на то ред и за
цело овака питања била би уздуж и попреко и ђаци би се онда збунили кад би
ја по некад, само да видим да ли су у своје одговоре потпуно убеђени, наводио
их и на противно мишљење тада би г. Управник развио још више питања да
изведе ученика из искушења. Ја сам побележио и овде стављам само главна
питања, а што се из сваког питања и даље развијало, кад би све побележио,
морао би бити стенограф или имати стенографа да све то побележи. А да су
се из главних питања развијала и друга споредна, сведок је само време које је
трајало без одмора пуних пет часова.

Ја сам са испитом, и тако исто и са одговором потпуно задовољан.
Ово моје задовољство јавно сам изјавио пред ђацима, који су и сами
сумњали (можда подбадани са стране) да у ономе што уче праве напредке.
Темељ је добар и здрав на коме се може задати шта се хоће, само би наравно
требало имати опитних поља те да се што више при том могу сви ђаци
учествовати. Зато би требало Господине Министре да се овој школи
прибави, ма на који начин што више земљишта за опитне усеве, и то од свију
културних биљака, нарочито ливадских трава што су у свима овим
крајевима, почев од Крушевца па до Чачка, такове траве и ливаде, да се пре
могу назвати сваким коровом, али не питомим и рањивим травама.

Истина ова школа има нешто земље око 3 хектара 700 ари на којој
је ове године засејано овса 1 хек. 400 ари под стрњиком, али та земља
није довољно ни за узрану марве, коју школа има, него се трава и сено за
исту купује с пијаце. И ако се може рећи, да ће се с пијаце јефтиније
добити, него што би га завод произвео, опет боље би било, кад би он имао
толико ливада да коси, колико му је нужно за израну марве преко лета и
зиме, јер овако сва се марва па и овце преко целе године морају
непрестано држати у штали, јер немају испуста и паше, а кад би и то
имали ваљало би само погодити чобане; нашто се ђаци наравно не би
могли употребити. Опет велим земље би нужно било једно поради сејања
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разних опита стрмнина те да се с једне стране опроба, које врсте и како
могу успевати због ове владајуће ненаклоности и бојазни од тоње – магле.
Као што сам већ и напред казао. А с друге стране да би се слама стрмнина
ситнила сечком, да ученици виде и познају колико се сечком може
уштедети друге хране и која је слама најбоља за рану марве. – Сечке би
требало нарочито употребити и за тулузину, кукурузовину, ради угледа
и сазнања ученика, како се сва тулузина може употребити на храну стоке,
само кад се ситно исече па да не остане ама баш ништа не употребљено.

Како се у овим крајевима, а и свуда код нас по већој части, а у
највећој размери, према осталим житима сеје кукуруз, то би овај начин
изупотребе тулузине био од велике благодати за ове крајеве, о томе
требало би да се најпре увере и осведоче питомци овог завода, те да они,
кад се својим кућама врате на своме имању, заведу те сечке и да се на њи
и други могу угледати.

Почем ова школа доста знатну количину сточне репе; за марву а
нарочито за краве и телад производи, то би требала управа ове школе да
заведе сечење исте са справама нарочито за то направљеним јер рукама
сечући морају ђаци око тога млого да дангубе.

И све машинерије с којима може да се уштеди људска снага,
требало би ова школа да има те да виде ђаци како памет не ваља кладе и
не издире. Тријери за чишћење жита, круњачи кукурузни, и сечке школа
већ има јер кад се неће у видети и упознати се са њиховим добрим
странама и лаком израдом а где ће на другом месту? Школа би требало
да има и пресе за пресовање сена, и да се и ти послови и радови у школи
изуче у двојакој цељи. Једној да има више земљорадника, који знају са
пресовањем сена радити, поради војничке потребе у време рата и друго,
што ће доћи време (тако се бар надамо) да ће се сено из наше земље
извозити (наравно кад ливадарство будемо другачије уредили).

Ја држим да би у тој школи требало установити и једну малу
ковачницу, где ће се, кад се што поквари поправљати од мајстора ковача
који ради и неке шлосерске ствари. Овоме баш у тој цељи да питомци
науче савршено тај занат (премда не би шкодило да и тај занат науче;
мало од коларства, пинтерлука и кованлука да не морају виле и држаље
куповати са стране, него да зими могу дељкати), него да бар имају појма
и да могу казати и показати простом циганину мајстору, ако га буде било
у селу, како ће му оправити плуг и друго што му се сломије.

Кад дође реч до алата и заната – не могу пропустити да изјавим
моје задовољство и радост кад видох у канцеларији управниковој један
астал са три столице, за које ми рекоше да су ђаци начинили зимус од
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природног разног прућа што беху врло угледни и интересантни. А рекоше
ми да зими плету корпе 1) и кошнице од којих у збирци видох од неколико
форми. И те израђевине (сваке хвале достојне) ђаци не раде да буду
мајстори од заната, него да могу и у зимским дугим ноћима, а у топлој
угрејаној соби, израдити и за се и за продају. И ако су они земљоделци
опет не треба да остану при тој старој предрасуди да земљоделац не треба
да буде никакав мајстор, па да не зна да одеље ни држаљу, да начини виле
па и кревет за себе и своје, те да се не спава довека на ладној земљи.
Други изображени народи хвале се и поносе се с тим што имају више
сељачког сталежа, који се баве поред земљорадње и стварима које спадају
у домаћу индустрију. И метле кад би се наручиле да се праве од сирка, не
би куповали ове за наше куће што се доносе са стране; кратке дугачке и
брезове. Кад би и једна пушница код ове школе била за сушење не само
шљива него и сваког другог из реда воћа – онда би питомци знали како
се воће суши и знали би ценити, шта вреди воће сушено, ако ни са чега
другог а оно  бар са своје домаће потребе. Знати и пекмез правити не би
с горег било – онда би се воће боље и више садило и не би наше баште око
кућа зарастале у коров него би биле пуне воћа.
_______
1) У нашем суседству у Земуну нарочито је установљена школа ради
прављења разни корпи. Женско (наше) друштво намерно је било да о
своме трошку пошље једну девојку на то изучавање, о чему кад сам
извештен ја и председница друштвена са још једном чланицом одемо да
прегледамо ту школу и она нам се допала са својом израдом.

У овим крајевима, за које је ова школа ради угледа установљена, има
доста винограда. Да би ова школа одговарала месној потреби, требало би
да има један ма и најмањи виноград да се на њему уче ђаци разном резању
лозе; како се сади и које су и какве радње око лозе и винограда нужне, и
т. д. У близини школе има узвишених – брдастих места, где би се могао
засадити виноград. И зацело прибавити овој школи и земљиште за
виноград од велике би благодети било, за ове крајеве као и за саме ђаке,
да се поуче и науче у овој тако распрострањеној грани наше привреде. 1)

Но међутим док се виноград засади и могну се у њему практични радови
извршавати, моје би мишљење било, да ђаци са наставницима праве
екскурзије и по туђим виноградима у разна времена виноградарских
радова а имено: с пролећа, кад се почне лоза резати; затим кад се почне
лачити или заперци кидати; кад је време повезивању и заламању. А у
јесен кад се виногради имају да полажу, те да од сваког тог рада учине
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примену тј. да сваки изради по једну врсту по најрационалнијем начину
те да свет види разлику у доброти новог – бољег рада од стародревног. А
у време бербе могли би мерити ширу, и радити са новим справама за
муљање, а тако исто при врењу шире, отакању и т. д. Кад се оваке
екскурзије могу чинити у другим, куд и камо напреднијим земљама у
свачему, зашто се то не би чинило и код нас? Држава и државни заводи,
треба у свему да предњаче и пример дају, јер ми немамо спахија да се
свет може на њих без средстава угледати. Ми имамо у Топчидеру
виноград, који је ради мустре засађен са страним лозама и ми до данас не
чусмо ни трага ни гласа о том винограду, како те лозе код нас успевају
_____________
1. Кад би се откупило имање Милана Ристића, које над гробљем, близу школе
постоји, ту би се не само виноград, него воћњак и мељак могао засадити.

и каква од њих вина могу бити. Тражимо од других приватних људи, да
нам тим подобне извештаје шаљу, а државна добра, требала би по
званичној дужности да такове извештаје дају и јавно обелодањују.

Ако се не би рекло: „млого је престани“ а не марим што ћу можда бити
исмејан – ја би ову школу још и тако уредио да у њу извесно неко време долазе
и учитељи млађи сеоски школа те да се поправљају они који су нешто учили
из пољопривредних наука, а они који нису никако учили да слушају предавања
из најнужних пољопривредних наука. Не би с горег било кад би била и
периодична предавања сеоским синовима о воћарству виноградарству и т. д.
Као што такових периодичних курсева има у Немачкој. – 

Но сад да пређем даље па да кажем шта сам још видео у овој
школи, сем неговања свилених буба, које је предузето овог пролећа, и за
које не би никада желео да се тако ради и други пут без икаквог плана и
цељи а што је најважније кад чауре немају никоме да се продају.

Видео сам и школску збирку, која је тако састављена, да ђаци
могу све видити што им се у школи предаје. Збирка је урађена врло
удесно, јер се налазе модели од воћа, које се у башти налазе у природи,
као и од јагода и кромпира, који су при школи гајени.

За стоку а имено: за краве за бикове коње и овце, казао сам
напред, да сам их видио кад сам прегледао штале и казао сам како се гаје
а сад ћу набројати колико их свега има.

Две су краве и један бик (који је већ отежао и није више за
употребу) купљени са стране од Швајцарскобернске расе и све троје је
у животу. И од њих има приплода: један двогодишњи бик, две годишње
јунице и једно двомесечно женско теле. Четири теглећа вола домаће расе
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доста су угледни и јаки. Три кобиле доведене из Љубичева које су већ
маторе и јаловице и две приплођене са ајгирима наше домаће ергеле.
Нашао сам 7. оваца и 2 овна од 16 – 18 месеца који су овде приплођени
од Merino Super Elesta маторих 12 оваца које су угинуле од метиља и само
су две остале. Ове исте овце, по речима управниковим приплођаваће се
кад наврше две године, а један ован од ова два употребиће се искључиво
за спаривање и укрштање са домаћим овцама.

Нисам био надлежан ни овлашћен да распитујем какав ће се
прописати поступак при укрштању ових овнова са нашим домаћим овцама,
али на сваки начин у праву сам а дужност ми је Г. Министре да као ваш
изасланик и повереник кажем: да не би требало оставити без икаквог
настављења и упутства о начину укрштања, као што је то чињено са оним
свилоруним овновима, који су послати у кривовирски и зајечарски крај.

Како сам увече, кад су се варошка говеда враћала са паше виђео
неку телад са шаром других фарби него што су наше домаће краве – то
сам питао г. Управника: је су ли бикови пуштани на туђе краве и може ли
ми показати на колико је крава од прилике пуштено, и он ми је на то
показао списак за рачунску 1884/5 годину из ког сам видио да је на 12
крава пуштано, и тога 9. у месту 1 у селу Грдици и 2 из Чачка.

Телад неку од ових бикова видео сам код једног абаџије Јована
Раденковића и код Срећка Крсмановића који ме је нарочито позвао да му
отидем на имање изван вароши те да му видим домазлук. Ја мислим да сам
отишао у добар час јер сам виђео једну прекрасну јуницу отприлике 16 – 18
месеци мелескињу, око које се облизиваше такође дивотан бик опет мелезан.
Чух од газда Срећка да су то брат и сестра од, такође, једне добре краве,
коју сточари музаше. Ја реко Срећку: ако Бога знаш не квари овако добар
сој, који је способан да још бољи буде, са мелезом биком, него одма води
јуницу кући, па како опазиш на њој знаке вођења, а ти је води под школског
бика швајцарске расе, а овоме бику не дај да скаче ни на ову музару краву,
па ни после годину дана на њено теле које беше женско, него бика или
уштрој или га продај другоме, а ти сву женску телад коју будеш од
школских бикова и твојих крава добијао, пуштај само под швајцарске
бикове, па ћеш за кратко време имати лепу пасмину швајцарских крава, а и
бикова, који су се родили у нашој земљи и прилагодили се нашој клими и
нашим приликама. И он газда Срећко најпре се узтезаше, да бика свог кога
је мислио да употреби за приплод, уштроји, али кад му ја објасни, зашто
крошто треба да то чини, пристаде на мој савет и рече: да ће тако поступити.

Код овог абаџије у једној башти било је мушко теле налик у
нечему по фарби на швајцарског бика; ја и њему казах да то теле не
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употребљава за пасмину, него нека га уштроји или прода, па кад му крава
отели женско, да ово подводи под швајцарског бика. И њему сам све оно
објаснио што и газда Срећку при објашњавању видио сам да наш свет
нема ни појма о правилима укрштања или мелезовању двеју разних раса.
Јер, као год што реко за Срећка, тако се узбезекну и зачуди и абаџија,
који рече да је једва дочекао да има мушкарца, па да са истим спарује
своје и туђе краве. Но кад и њему каза што и Срећку, а то је, да ће у место
напред ићи назад са таквим укрштањем из прве генерације,   онда и он
пристаде да ради, као што му ја реко. Така иста мисао и такво уверење
влада и код укрштања оваца а на име: они мисле да је ован из прве
генерације укрштања способан да продужи облагорођење наше домаће
расе оваца, а незнају да су то људи давно пробали (наравно не код нас) и
уверили се да ни за 1415 генерација нису сигурни да је ован постао
пунокрван тј. да је стекао све оне особине што се тиче финоће вуне (на
коју се највише полаже) које је имао и прадеда његов.

При овим појавама и појмовима о укрштању говеди и оваца опет
ми паде једна мисао г. Министре, коју вам морам рећи па ма гледао куда
ћу утећи.

Кад у Београду, где нема толиких поседника имања, који се баве
искључиво економијом, не могу се приређивати предавања о
пољопривредним стварима, онда по нашим варошима, где по већој части
има земљорадника, могла би се такова предавања држати. Краљево или
правије наставници ратарске школе у првом реду позвани били, да такова
предавања држе, која би зацело од користи била. Кад ја са малим
разговором и доказима о једном предмету обрлати 2. човека да друкчије
мисле и раде са својим кравама, а колико би таквих обрлаћавања требало,
па да се свет, о многим стварима и о многом које чему обавести, о ономе:
што не зна и није имао прилике да чује и види. Требало би на сваки начин
пробати па видети и уверити се: хоће ли и колико њих доћи на такова
села, па ако неће нико да дође, онда ћемо бар са мирном савешћу опрати
руке и рећи „погибељ од тебе Израиље“, кад нећеш да се промениш и
подигнеш, него само кукаш, на обала реках вавилонских.

Из података о пуштању бикова за ову 1886 ту годину, наравно
још не истеклу види се: да је на 7 крава пуштано, од којих су 6 из места
а једна из Александровца. И тако за две године пушћан је бик само на 18
крава а то је нарочито кад се узме варош Краљево, којој су бикови штоно
реч под носом врло мало употребљено, и по томе се види да у народу није
пробуђена свест за бољом пасмином говеди, па можда неће бити по свој
прилици ни кад би се пуштали овнови на овце, који и кад се буду
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употребили, требало би строга правила прописати, ако хоћемо да дођемо
до боље пасмине оваца са финијом вуном.

При свем том што је мали број са пуштањем бикова на краве, опет
држим да би ових било и више, кад би бикови били по штацијама као што
су ајгири, и зато неб згорег било, кад би г. Министре дали завести бар
мало и постепено: да се одабарани бикови. При поред пастува шаљу по
штацијама и онда држим да би већа употреба била јер боља прилика за
пуштања него што је Краљево једно за неколико округа; само пре те
одлуке требало би бити начисто, која племенита пасмина да се код нас
уведе, и то: да ли по свим нашим крајевима једна и иста или више њих, и
онда која за који крај.

Када смо прошле јесени били на Будапештанској изложби и кад
смо се ја г. Чеда А. Поповић и Др Валента представили Комерцијалном
саветнику г. Матлековићу и између многи други ствари и разговора, кад
је он упитан која је страна раса говеди највише заступљена у Маџарској,
нарочито, којој раси држава иде највише на руку да се по народу
размножи, он је (г Матлековић) одговорио: да је опробано више раса, али
су се напосљетку одлучили да у масу народа протежирају да се од стране
расе Алгајска уведе, што се некако и пробама доказало да је та раса за
њиове прилике и све не прилике најподеснија, али да им је главна задаћа
да се домаћа раса – подолска – одржи у својој пунокрвности само да се
избором добрих бикова и крава боље дотера јер маса народа не радо се
раставља своје вековима за њега приковане каринске расе, која је отврдла
на све непогоде и научла се и на гладовање, хрђаву рану и негу и да се не
мора држати непрестано у штали, као друге пасмине. И зацело, барем ја,
кад сам после изложбе ишао и до Беча, свим путем по пашама нисам видео
других волова и да се с њима оре осим домаћих. И по самим спахилуцима,
и ако има доста шарених крава од многих раса, ја нисам скоро нигде видео
да се оре са воловима од тих раса, него само са домаћим.

И наша је домаћа раса пореклом подолска, и разни утицаји климе,
неге и паше одржале су у песмама народним „виторогих мачванских крава“,
а по планинским крајевима изградиле су се у бушаве буџуљасте волове и
краве. Ваља само почешће обилазити наше вашаре ваљевске, убске,
обреновачке, шопићке, тополске, паланачке и многе друге, по Моравским,
Колубарским, Тамнавским и посавским крајевима, па ће се сваки уверити да
код нас има говеди да не треба тражити бољих кад се (у срећним годинама)
пар од 80 – 100 дуката плаћа, што сам мојим очима видео и слушао. Кад се
уза Саву купује од Београда до Митровице, види се и на оној страни у
сремској посавини тих истих говеди кад ова поред Саве пландују.
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Нека ко говори шта хоће и нека фантазира за туђим расама, моје
је убеђење, да би и ми (као што су и Маџари одпочели) да избором добрих
бикова и крава (којих има тако млечних да превазилазе и швајцарске
краве) нашу домаћу расу у боље савршенство дотерамо и да не тражимо
страну расу, која је разњежена, која је на друге навике, угодности и
приликама одгајена и подигнута, јер ћемо увођењем стране расе пре
ударити натраг него што ћемо напред, него ћемо изгубити и оно што
добро имамо, и што би још боље могли дотерати, а то само онда кад би
држава узела у своје руке и у својим заводима или доменима, које би, код
толиких својих раштрканих земаља кад би их груписала, требало створити,
то усавршавање одпочела избором најбољих бикова и млечних крава.

Зачудо је, али то је факт, да сам ја бар примећивао, да по многим
нашим крајевима особито по тамнавском крају има доста мелезасти крава и
волова који уместо да су бољи испали у свему су гори, и немају оне
издржљивости у вучи и при плужењу као што имају стари волови, и да
онострански трговци – касапи – много радије купују праве наше волове него
мелезане, што веле, да је у наших волова и крава боље месо и слађе него код
мелеских! О нашим говедима зато коју више рекох, што се води увелико реч
и мисао гаји, да се уведе страна раса говеди, и да се укрштањем наша домаћа
пасмина облагороди, али ја напред кажем и ако не би рад био да будем
пророк, да се то облагорођивање неће моћи ни за сто година увести, чему
нам је најбољи пример Маџарска са својим спахилуцима. Народ ће остати
при својој навикнутој пасмини, и право ће имати.

На завршетку мога извешћа о школи Краљевачкој ја сам г.
Министре понизног мишљења да би на испите требало нарочито и преко
власти позвати отменије грађане и газде из више крајева, да својим очима
виде и ушима чују, шта се у овој школи предаје и чиме се ђаци баве, и
онда ће престати свака повика, дошактавања и повика на ову школу. Ови
позиви на испите били би у исто време и од користи за оне, који тим
испитима буду присуствовали, јер би том приликом о многоме које чему,
што нису знали ни појма имали чули и богме и подучили се. Као што се
из горе описаних и то укратко изведених испита којима сам ја
присуствовао, види, скоро најглавнија част пољопривредног знања и
наука било је изложено само за време испита од 5 сати на видик онолико
би још било кад би се тај исти формално и више дана трајао и коме кад
би наши домаћини присуствовали и слушали, ја сам уверен (познајући
добро схваћање нашег народа) да би многи понео са собом и приличну
порцију знања и искуство, особито кад би ти исти везани били и са
практичним ескурсијама на опитним пољима и радњом са новим
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пољопривредним справама и машинеријама, и тада би сваки тај долазећи
на испит у исто време упознао се и увиди користи од тих справа; и тако
овом приликом присутни на испитима присуствујући у неку би руку били
и слушаоци периодичних курсева, о којима сам напред говорио. И зато ће
не само нужно и потребно бити, да тим испитима сваке пола године више
њих и то обавезно и од власти наређено, и то не један исти него да се
мењају и из најудаљенијих крајева присуствују; и ја сам уверен да би се
после грабили, ко ће изабран бити да дође и слуша. Но поред ових из
народа, требало би свагда да буде и један Министарски изасланик, који
ће не само на испите и успехе извештаје подносити, него и прилике имати
да се увери, какове утиске праве ови испити на присуствујуће из народа
и да са овима поведе реч и разговор и питања им полаже како они мисле
и држе, да ли ће то јест по њиховом нахођењу бити народу од ползе и
користи те науке или би требало што додати или одузети на прилику:
мање теоретичне а више практичне поуке и т. д. и ја сам уверен, да би се
зацело имало шта чути корегирати, што ми можда не би се сетили нити
би нам наум пало, збуњени многим теоријама и вишим неким полетима.
Ја сам уверен, да би на првом испиту многи од слушаоца, кад би му се
прилика дала да изјави своје мишљење рекао: „научите ви ђаке, да науче
и оправити, кад им се што на овим машинама и плуговима поквари.“ 1)

______________
1) Пре неки дан дошао је у пољопр. Канцеларију познати из 

Како ова школа има вршећу машину, то би требало исту давати свакоме,
који би хтео да са њоме ради вршење жита ползује и то под ушур или
најам. Тим давањем школа би имала са једне стране материјалну хасну,
с друге имала би светина да се упозна и увери о користима тих машина,
а с треће што би се тим више давало прилика ђацима да с тим машинама
раде и са њима се боље упознају, а да не морају чекати само од жетве до
жетве и вршења, које има школа да изврши но која, као што је напред
речен и нема или врло мало има шта да врши.

Господине Министре, ја толико знадо и умедо извршити вашу, за
мене пуну части мисију, коју ми поверисте, и срећан ћу се сматрати, ако
овај мој извештај може од какове користи бити, и зато примите уверење
мога оданог поштовања с тим, да се оваквим стварима, која иду на
унапређење наше народне привреде свагда стављам на расположење.
У Београду на Ивандан 1886 год.

Сретен Л Поповић
________
Стублине газда Перић, и молио ме да му нађем преко неку фабрику у коју
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би могао послати синовца да изучи машински занат, имам рече, вршећу
машину и друге које какве справе, па кад се што сломије нема нико да
оправи, и сад се на четлу нешто сломило препукло па сам дошао да вас
питам како ћу и коме дати да се оправи.

З No 1260

Ово би требало штампати баш овако како је, осим што би се
партија о сточарству морала мало преправити.

VIII . 86 (нечитак потпис)

Министарству привреде

Сајузити па у Архиву
30 – XII – 86 Начелник

(нечитак потпис)
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Gordana Garić Petrović

REPORT OF SRETEN L. POPOVIĆ FROM 1886 
ABOUT THE AGRICULTURAL SCHOOL IN KRALJEVO 

Summary

The Agricultural School in Kraljevo was established in 1882 based on
the Law on Lower Schools for Rural Economy. The Serbian Agricultural
Society and former professors of the Agricultural School in Topčider and the
AgriculturalForestry School in Požarevac played an important role in its
establishment. Đorđe Radić, who was the school principal in three instances
(1882–1889, 1892–1893, 1895–1897), doubtless gave the main contribution
to its establishment and operation in the first decades of its existence.

During the first years of its work, this educational institution faced
great temptations. The mistrust towards the work methods in the school and
agricultural education in general was present in the public for a long time.
Dilemmas concerning the objectives of such type of education resulted in
different forms of public criticism, including rumours. Prompted by frequent
rumours about the bad state of the school and the students’ lack of knowledge,
Minister of Finance Čedomilj Mijatović, who was also Acting Minister for
National Economy, delegated Sreten L. Popović, president of the Serbian
Agricultural Society, to make an inspection of the school and submit a report.

The departure of Sreten L. Popović to Kraljevo in summer 1886
primarily concerned the case of the first factory of agricultural appliances,
opened by Aksentije Bogdanović and Srećko Vasić. After he finished his work
relating to the factory, Sreten Popović visited the Agricultural School. He
visited the premises where silkworm was cultivated, as well as the stables and
the small experimental field, consisting of several beds sown with hulled wheat
and forage crops. He also familiarised himself with the number and quality of
the school’s agricultural machinery and tools, while the students showed him
how they handled these machines in practice. During the inspection, students’
knowledge was checked also in regard to fruit growing and grafting, farming,
cultivation of some industrial plants, various types of soil and the purpose of
some agricultural appliances. Sreten L. Popović was so satisfied with the
demonstrated knowledge that he recommended to the Minister the organisation
of public exams at the Agricultural School, as a type of agricultural courses.
The main remarks concerned the lack of soil for experimental fields and
pasture, the lack of a school orchard, and the method of cultivation of
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silkworms. A great number of these remarks were adopted and over the
following two decades the school experienced great progress as it increased
its movable and immovable property and introduced new and modern methods
of production and processing. 

Keywords: Agricultural School, report, Kraljevo, Ministry for National
Economy, agriculture, agricultural schools.

Чланак примљен: 26. 04. 2016.
Чланак коначно прихваћен за објављивање: 22. 07. 2016.
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